
Protokół nr 8 

z posiedzenia Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

Sejmiku Województwa Śląskiego 

w dniu 22 sierpnia 2019 roku 

 

Posiedzenie prowadził Pan Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury. W 

posiedzeniu udział wzięli radni członkowie Komisji wraz z zaproszonymi gośćmi zgodnie z załączoną 

listą obecności. 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA:  

1. Otwarcie posiedzenia Komisji oraz przyjęcie porządku obrad. 

2. Opiniowanie projektów uchwał na najbliższą sesję Sejmiku  

 druki VI/114, 115, 116, 121, 125. 

3. Przyjęcie protokołu z ostatniego posiedzenia Komisji z dnia 19 czerwca br. 

4. Sprawy różne i wolne wnioski.  

 

Ad 1 

 

-radny Piotr Czarnynoga Przewodniczący Komisji – stwierdził quorum potrzebne do 

podejmowania opinii i wniosków przez Komisję. Przypomniał, że do zaopiniowania jest pięć 

projektów uchwał, (projekty uchwał z druku VI/114.115.116.121.125.  

Przywitał dyrektora Wydziały Kultury Przemysława Smyczka który na zakończenie swojej pracy w 

Urzędzie chciał pożegnać się z merytoryczną Komisją.  

-Pan Przemysław Smyczek dyrektor Wydziału Kultury- w związku z połączeniem wydziału 

Kultury z Wydziałem Sportu oraz z reorganizacją tych wydziałów otrzymałem wypowiedzenie 

umowy o pracę. Chciałbym bardzo serdecznie podziękować za lata współpracy Komisji z Wydziałem 

Kultury. Komisja zawsze pomagała w sytuacjach kiedy trzeba było pomóc i wesprzeć działania 

wydziału. Udało nam się wspólnie wypracować model wspierania kultury województwa. Mam 

nadzieję że zostawiam kulturę w dobrych rękach i że starałem się służyć kulturze najlepiej jak 

potrafiłem. Z kulturą nie zrywam na zawsze w miarę możliwości służę pamięcią i wiedzą. Myślę że 

będą realizował się w sferze kultury. Jeśli czegoś nie dopełniłem to za to przepraszam, życzę 

powodzenia i żebyście Państwo nadal wspierali kulturę województwa. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – chciałbym powiedzieć że przez te dziesięć lat 

pracy na stanowisku dyrektora wydziału kultury (według niektórych najważniejszego wydziału w 

Urzędzie), były to cztery kadencje dobrej współpracy Pana jako dyrektora. Za to dyrektorowanie, za 

pomoc Zarządowi i za wszystko co udało się zrobić bardzo Panu dziękuję. Pana 10 lat to 9 lat mojej 

pracy na stanowisku radnego. Pan miał do tego serce i nie zależnie jak się Pana losy potoczą będę 

wdzięczny że udało nam się stworzyć  konkursu dot. ochrony i restauracji zabytków. Zostawił Pan 

dużo dobrego po sobie tak jak Pani Łucja Ginko która przeszła do historii kultury województwa. Pan 

był jej następcą. Jeszcze raz bardzo dziękuję za wszystko co pan zrobił dla kultury województwa 

śląskiego. 

-radna Lucyna Ekkert Przewodnicząca komisji poprzedniej kadencji - chciałam podziękować za 

współpracę w poprzedniej kadencji. Zawsze przygotowany, zawsze kompetentny i merytoryczny 

.Chciałam też podziękować jako koleżanka. Pracowałam jako dyrektor Wydziału Edukacji. Naszą 

dobrą współpracę cenię sobie niezmiernie. Życzę powodzenia. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – wracamy do porządku posiedzenia. Czy są 

uwagi do porządku obrad?  

Komisji zatwierdziła porządek posiedzenia jednogłośnie . 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – przechodzimy do zaopiniowania projektu 

uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania stypendiów w ramach projektu Śląskie. 

Inwestujemy w talenty -V edycja, realizowanego w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata2014-2020 druk VI/114. Jest potrzebne 

wprowadzenie.  

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego - 

pierwszy raz mam okazję być na posiedzeniu komisji. Szanowni Państwo Śląskie. Inwestujemy w 

talenty - V edycja jest projektem Samorządu Województwa Śląskiego realizowanym przez Wydział 



Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

Województwa Śląskiego na lata 2014-2020 . Celem Projektu jest wsparcie młodzieży uzdolnionej w 

zakresie języków obcych nowożytnych, przedmiotów matematycznych, informatycznych lub 

przyrodniczych poprzez stypendia naukowe dla uczniów szkół ponadpodstawowych. Stypendium nie 

ma charakteru socjalnego i jest przyznawane za osiągnięcia w nauce szczególnie w zakresie języków 

obcych nowożytnych, przedmiotów matematycznych, informatycznych lub przyrodniczych. 

Stypendium przyznawane jest  w kwocie 500 zł miesięcznie. Jest to kwota 5000 zł na rok szkolny. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji –otwieram dyskusję czy są pytania do pani 

dyrektor? 

-radna Dorota Konieczny -Simela - kryterium dodatkowe przy przyznawaniu stypendium to statut 

rodziny wielodzietniej a dodatkowo wykluczacie osoby niezwykle zdolne które mogłyby się ubiegać 

kolejny raz o stypendium poprzez zapis niepobieranie stypendium w ramach poprzednich edycji 

projektu. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego - nie 

pobieranie stypendium w ramach poprzedniej edycji projektu nie eliminuje stypendystę do 

przystąpienia do projektu. Dodatkowa punktacja której wcześniej nie było w projekcie, daje szansę 

nowym stypendystom było to w poprzednim regulaminie.  

-radna Dorota Konieczny -Simela - to jest bardzo kontrowersyjne jeśli absolutnie zdolna osoba 

osiąga kolejne zwycięstwa w olimpiadach lub konkursach to jest to niesprawiedliwe ze nie dostaje 

dodatkowych punktów. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – za 

przystąpienie do kolejnych konkursów otrzymuje dodatkowe punkty nie otrzymuje punktów ujemnych  

-radna Dorota Konieczny -Simela – np.; jeden osiąga punktów x drugi również x ale ten który 

pierwszy dostaje dodatkowe punkty a ten drugi  nie otrzymuje dodatkowo punktów. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – tym 

punktem dajemy szanse uczniom którzy po raz pierwszy startują w projekcie. Uczniom którzy startują 

po raz drugi , trzeci, czwarty jest im bardzo trudno wydatkować środki. 

-radna Dorota Konieczny -Simela – jest to niesprawiedliwe ponieważ tą samą ilość punktów mają ci 

którzy już biorą niż ci którzy dopiero przystępują. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji –mam taka propozycję, dla Pani radnej; może 

Pani złożyć wniosek do kolejnej edycji projektu .Obecnie nie będziemy już naruszali tego regulaminu 

ponieważ za chwilę mamy wrzesień i rozpoczęła się procedura stypendialna. Mnie przekonuje 

argumentacja Pani i chciałbym jeszcze zapytać ile jest tych stypendiów i  jaki jest budżet 

stypendialny? 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – 

stypendiów przyznanych w zeszłej edycji było 625. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – taka ilość podzielona prze ilość szkół to nie 

wypadnie nawet po jednym stypendium .Są powiaty w których szkoły w ogóle takiego stypendium nie 

dostały. A ile jest stypendiów w Pani szkole? 

-radna Dorota Konieczny -Simela – od czterech do pięciu stypendiów. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – w IV 

edycji  wniosków zostało złożonych 1045 z tego 634 uczniów otrzymało stypendium .Natomiast w III 

edycji wniosków było złożonych 800 a 627 uczniów otrzymało stypendium. Oczywiście każdy 

wniosek musi być sprawdzony pod względem formalno- prawnym. 

-radna Jadwiga Baczyńska – jaki jest element motywacji czy za lepszą ocenę większa ilość punków 

czy za olimpiadę na szczeblu wojewódzkim czy krajowym? Kto ma większe szanse? 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego - 

średnia musi wynosić 5,25  z trzech kierunkowych przedmiotów a 5,33 z matematyki, języka obcego i 

z jednego wybranego przedmiotu brany jest pod uwagę średnia ocen uczestnictwa w konkursach .Za 

każde zaświadczenie uczeń dostaje 10 punktów a za laureata 15 punktów.  

-radna Jadwiga Baczyńska – jeśli się postara to może otrzymać stypendium za wyższe oceny i za 

ilość olimpiad.  

-radna Dorota Konieczny -Simela – uczeń za laureata otrzymuje tylko 15 punktów, 20 za 

niepełnosprawność 10 za rodzinę wielodzietną, 10 za nie pobieranie stypendiów. Wydaje mi się nie 

sprawiedliwy warunek za wielodzietną rodzinę . Wielodzietność to nie patologia ale kiedyś był 

warunek progowy 100% z egzaminu gimnazjalnego z matematyki czy to nie zwiększa szanse uczniów 

na otrzymanie stypendium.  



Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – w 

regulaminie jest wskazanie na matematyczne i informatyczne ukierunkowanie jak również dodatkowe 

kryteria niepełnosprawność, rodzina wielodzietna. 

-radna Dorota Konieczny -Simela –wielodzietność nie traktujmy jako promocję to nie jest patologii 

trójka dzieci.  

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – z 

danych faktycznych na 1045 uczniów tylko 3 otrzymało w III edycji  stypendium zgodnie z tymi 

kryteriami. 

-radna Dorota Konieczny –Simela – stypendium ma charakter naukowy, promujemy talenty a nie 

jest o charakterze socjalnym.  

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – proszę Państwa przerywam dyskusję. Pani 

radna proszę złożyć wniosek aby w następnej edycji kryteria zostały wcześniej z naszą komisją 

przedyskutowane do tego zobowiązujemy Panią dyrektor. 

-radny Zbigniew Przedpełski – zacytuję § 3 Celem projektu jest podwyższenie potencjału 

edukacyjnego uczniów/ uczennic, szkół ponadpodstawowych szczególnie uzdolnionych w zakresie 

przedmiotów matematycznych, informatycznych, języków obcych lub przyrodniczych, uczących się 

na terenie województwa śląskiego poprzez wsparcie stypendialne udzielane w okresie roku szkolnego 

2019/2020, ze szczególnym uwzględnieniem osób z niepełnosprawnościami. Dopóki taki cel będzie 

tak zdefiniowany to  nie widzę celu takiego stypendium. Zgadzam się że mamy promować uczniów 

zdolnych. 

-radna Agnieszka Biegun- zgadzam się z Panią radną jako matka 4 dzieci to ma być stypendium 

naukowe a nie o a nie charakterze socjalnym.  

-radna Jadwiga Baczyńska – czy stopień niepełnosprawności jest określony? 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – mam zarzut do wnioskodawców taki; iż 

dyskusja byłaby łatwiejsza gdyby wyszczególniono różnice w stosunku do czwartej edycji. Proszę 

powiedzieć jakie są róznice? 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego –

zwiększyliśmy średnią ocen było 5,0 teraz jest 5,25 również kwestia punktacji rozdzieliliśmy za każde 

zaświadczenie są punkty, jeżeli otrzymają tą samą ilość punktów to elementem decydujący była data 

wpływu wniosku, już tego nie ma. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – kończymy dyskusję proszę tylko 

odpowiedzieć na dwa pytania; czy są zwroty przyznanych stypendiów? Oraz czy nadal jest tak 

rozbudowana biurokracja rozliczenia? Historią jest jak Starosta Częstochowski przywiózł 15 kg teczek 

a rozliczeniami. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – jest 

tylko przedkładane sprawozdanie jakie koszty poniósł uczeń.  

-radna Dorota Konieczny –Simela – w paragrafie 4 punkt 4 jest warunek niepobieranie innego 

stypendium przyznanego za wyniki w nauce, finansowanego ze środków publicznych, czy to jest 

konieczny warunek ? 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego - jeśli 

stypendium jest wyższe niż 1234 zł nie ma możliwości pobierania drugiego.  

-radny Zbigniew Przedpełski - czy właściwe jest używanie określenie niepełnosprawny czy może 

sprawny inaczej? Przy takich założeniach zastanawiam się czy nie głosować przeciw. 

-radny Piotr Czarnynoga Przewodniczący Komisji –  zmykamy dyskusję przechodzimy do 

głosowania kto jest za pozytywnym zaopiniowanie projektu uchwały z druku VI/114. 

Komisja zaopiniowała projekt uchwały następującym stosunkiem głosów:  za  –  8,  wstrzym.-  1,  

przeciw  - 0. 

-radny Piotr Czarnynoga Przewodniczący Komisji – przechodzimy do zaopiniowania projektu 

uchwały z druku VI/115.czy ktoś ma pytania? 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/115. 

Pani Aneta Szpindor zastępca dyrektora Wydziału Europejskiego Funduszu Społecznego – 

chciałam podziękować za uwagi i zobowiązuję się powrócić do tematu kryteriów w następnej edycji 

po wcześniejszym przedyskutowaniu z komisją. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – dziękuję i deklaracja Pani dyrektor na pewno 

znajdzie się w protokole z posiedzenia komisji. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały z 



druku VI/116.Czy ktoś ma pytania? Jest to uszczegółowienie poprzedniej uchwały i dostosowanie do 

wymogów formalnych. 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/116. 

-radny Piotr Czarnynoga Przewodniczący Komisji – przechodzimy do zaopiniowania projektu 

uchwały z druku VI/121.Czy ktoś ma pytania? Znowu z przyczyn czysto formalnych opiniujemy ten 

projekt ponownie. 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/116. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji – przechodzimy do zaopiniowania projektu 

uchwały z druku VI/125.Czy ktoś ma pytania? 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/116. 

 

Ad 3  

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt protokołu z poprzedniego posiedzenia. 

 

Ad 4. 

-radny Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji –w przyszłym miesiącu proponuje posiedzenie 

wyjazdowe w Muzeum Górnictwa Węglowego w Zabrzu nie jest to nasza jednostka ale dajemy 1 mln 

zł z budżetu województwa. Zachęcam też do zwiedzenia kopalni. W październiku będziemy mieli 

posiedzenie na miejscu a w listopadzie w instytucji kultury w Katowicach. Chciałbym propozycje 

komisji wyjazdowych uwzględnić w planie pracy komisji na 2020 rok. 

-radna Lucyna Ekkert – chciałabym złożyć wniosek do budżetu na 2020 rok o zwiększenie kwoty 

stypendium dla uczniów szczególnie uzdolnionych. Kwota obecna to 3800 zł w ratach 380 zł na 

miesiąc. Mój wniosek to zwiększenie tej kwoty do 5000 zł na rok szkolny wskazałam też źródła 

finansowania. Wiem że Wydział Edukacji pracuje nad nowym systemem stypendialnym pn; Śląski 

system wspierania uzdolnień i talentów oraz nowym programem stypendialnym chciałabym 

dowiedzieć się jaki jest stan prac ? 

Pani Danuta Maćkowska dyrektor Wydziału Edukacji, Nauki i Współpracy z Młodzieżą - 

wspólnie z dyrektorami placówek oświatowych pracujemy nad nowym systemem stypendialnym. 

Procedujemy wspieranie rozwijanie zainteresowań od przedszkola do szkoły. Jeżeli chodzi o 

zwiększenie kwoty stypendium to kwota380 zł zostanie na razie nie  naruszona. Zarząd podejmie 

decyzję co dalej. 

-radna Lucyna Ekkert –  wnioskowałam o 500 zł miesięcznie ale od następnego roku szkolnego od 

września 2020 do czerwca 2021  

-radny Piotr Czarnynoga Przewodniczący Komisji –wczoraj na Komisji Budżetu dyskutowaliśmy 

o procedurze składania wniosków do budżetu. Każdy radny może złożyć propozycje i jest duża szansa 

uwzględnienia go przez Zarząd. 

-radny Zbigniew Przedpełski -  apeluję o złożenie wniosku jest to znacznie skuteczniejsze. Mam  

wielką prośbę jeśli mamy dyskutować o finansowaniu instytucji kultury to chciałbym otrzymać 

informacje jakie są planowane środki dla tych instytucji? 

Na tym posiedzenie komisji zakończono. 

 

Protokół sporządziła ; 

Beata Zaczyńska 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

 

Piotr Czarnynoga   


